
 
 
 
 
 
 
 
 
 
K: We krijgen heel vaak negatief nieuws over het onderwijs in Congo. Op welke terreinen 
waren de uitdagingen het grootst voor uw school ? 
 
zr. Victorine: We zitten natuurlijk in een complexe  
situatie. Ons onderwijs krijgt steeds meer leerlingen  
binnen en dat betekent dat de materiële en financiële  
uitdagingen erg groot geworden zijn.  
Voor onze leerkrachten betekent het dat het erg  
belangrijk is om de motivatie hoog te houden.  
Op die manier willen we de doelstellingen die  
de overheid voor het onderwijs formuleert, zo goed  
mogelijk bereiken.   
 
                                                                               K: Had u goede, gediplomeerde leerkrachten ? 
 
 
 
 
 
 
 
 
Want die leerkrachten-studenten vallen makkelijk uit omdat ze de twee tegelijk niet kunnen 
bolwerken. En de bijscholingen kosten ook veel geld… 
 
K: We horen ook over vernieuwingen: gratis basisonderwijs,  
omvormingen in het middelbaar onderwijs. Hoe zit dat ?  
 
zr. Victorine: De eerste twee jaren van het middelbaar 
 (zogen. 7de en 8e) zijn sterk hervormd, inhoudelijk.  
Er zijn nieuwe vakken bijgekomen en opsplitsing van  
bestaande. De pas opgeleide G3’s zijn daarvoor  
gevormd, de ouderen niet. En dat geeft natuurlijk 
uitdagingen ! Maar sommige nieuwigheden zijn ook meteen problemen:  
er is een nieuw mini-staatsexamen na het 8e jaar gekomen (er was er al één aan het eind van 
de lagere school). Dat nieuwe examen, daar moet voor betaald worden en er komen allerlei 
kosten bij: foto’s en documenten. Nogal wat ouders knappen daarop af: de leerlingen 
stoppen met hun opleiding … 

 

INTERVIEW  Sr.VICTORINE PHOLA MABIALA 

Zuster Victorine Phola Mabiala,S.S.P. (Sœurs Servantes des Pauvres R.D.C.) was 
totnogtoe prefect (directrice) van de grote middelbare school Lycée Lufiamu in 
Lukula. Daarvoor leidde ze ook jarenlang Lycée Ngedi-Ngedi in Kidima. 
Ze kan na verschillende jaren directie, een goed beeld geven van de uitdagingen  
en mogelijkheden in het Congolese onderwijs.  
Nu is ze benoemd tot assistente van de Algemene Overste. 
Kalasi praatte in augustus 2023 met haar in Gijzegem. 

 

 

 

zr. Victorine: Alle leerkrachten in onze school zijn “G3” 
(graduaat). Dat betekent dat ze drie jaar hoger 
onderwijs gevolgd hebben. We hebben het geluk – 
voor de school in Lukula - dat er ter plaatse ook een 
bijscholingsmogelijkheid is, ’s avonds  en in de 
namiddag. Dat is heel goed, maar het legt natuurlijk 
een zware last op de mensen zelf en op de school. 

 



 
K: Dat lijkt wel een truc te zijn van de overheid om meer geld in het laatje te krijgen ? 
 
zr. Victorine: Op de pedagogische kwaliteit, op het welbevinden van leerkrachten en 
leerlingen heeft het in elk geval geen gunstig effect. Wij hebben in een aantal gevallen 
besloten om een tussenkomst uit te voeren voor behoeftige maar zeer begaafde leerlingen 
die dreigen af te haken. (nvdr. Kalasi heeft dit jaar, bij wijze van experiment, ook een sociale 
kas geïnstalleerd) 
Wij zelf organiseren in de school ook oriënterende tests, maar die zijn helemaal gratis. 
Daarbij raadplegen we ook de leerkrachten, die hun leerlingen natuurlijk het best kennen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
K: En dan natuurlijk iets waar we in het Vlaamse onderwijs bijna niet zonder kunnen, het 
internet. Hoe staat het daarmee ? 
 
zr. Victorine: Dat is een verhaal apart. We hebben een aantal computers (die nu in oktober 
zullen vernieuwd worden), een printer en projector,  
gedoneerd door Kalasi. Daarmee wordt druk gewerkt.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
K: Als we kijken naar de laatste zes jaar, wanneer u directrice was, wat is er bijvoorbeeld 
gerealiseerd met steun van Kalasi ? 
 
zr. Victorine: Oh, dat is nogal wat. Meest opvallend is de installatie van zonnepanelen. Die 
maken het mogelijk om materiaal te kopiëren, te projecteren, onze adminstratie in orde te 
houden, enzovoort. Op die manier zijn we ook veel minder afhankelijk van de 
elektriciteitsvoorziening door de SNEL (de elektriciteitsmaatschappij), die – zoals u weet – 
heel vaak uitvalt. 

 

K: U had het over de uitdagingen voor de scholen.  
Hoe kijken de leerkrachten daar tegenaan? 
 
 zr. Victorine: Die hebben het moeilijk. Hun loon 

komt op rond de 100 $ per maand en dat is 
duidelijk veel te weinig. Want de kosten van het 
dagelijkse leven zijn behoorlijk hoog en dus 
komen veel gezinnen nauwelijks of niet rond. En 
de oplossing kun je raden: veel leerkrachten 
hebben nog een tweede of een derde baan. Maar 
dat weegt natuurlijk op hun mogelijkheden. 
 
 

Op dit ogenblik hebben we nog maar een heel beperkte 
internetverbinding, met een klein 4G-modem. Daar 
maak ik zelf gebruik van en ook enkele leerkrachten 
vanuit mijn bureau. Bredere internettoegang zou handig 
zijn (lesmateriaal, voorbereidingen, documentatie) maar 
is nog moeilijk en duur. En het onderhoud van de 
informatica-apparatuur is een punt van zorg: we hebben 
nog geen goede en betrouwbare herstellers. 
 

 



 
 
 
 
 
 
 
 
Maar er is veel meer. We hebben het dak van het centrale gebouw kunnen vernieuwen, het 
leerkrachtenlokaal, er is een laboratoriumklas gekomen voor de wetenschapslessen, diverse 
andere lokalen zijn hersteld of vernieuwd. Met steun van Kalasi kopen we ook didactisch 
materiaal aan, zoals een microscoop voor de wetenschapslessen. 
 
K: Begrijp ik dat de school ook zelf initiatieven neemt ? 
 
 
 
 

  

Lokaal voor de leerkrachten 

 

zr. Victorine: Jazeker, we bouwen zelf en passen 
continu aan. En daarbij krijgen we hulp voor 
materiaalaankoop door Kalasi. De regel is dat wij 
initiatieven nemen en aan Kalasi signaleren waar 
bijstand zeer welkom zou zijn.  
We betalen ook bijscholers die onze leerkrachten 
komen professionaliseren. Maar ook daar botsen we 
tegen onze financiële grenzen. Gelukkig wil Kalasi 
zinvolle en praktisch gerichte bijscholingen helpen 
bekostigen. 
 

Het meest recente project dat sr 
Victorine op eigen kracht realiseerde: 
een grote polyvalente ruimte 


